
Leto 2025 začenjamo z aferami v kmetijstvu. Pri nas smo lahko bili v oddaji Tarča priča grozljivim posnetkom s kokošje farme, za 
katere so aktivisti društva AETP najprej trdili, da niso zmontirani in da so samo z ene kmetije. Strinjam se, da ni prav dobro, da so 

to kmetijo inšpektorji obiskali šele štiri dni po predstavitvi, pa kljub temu je jasno, da v tako kratkem času, na tako veliki farmi ne morejo 
narediti veliko, razen če bi izpraznili vse kletke in odstranili vse živali. Bi pa za to potrebovali vsaj nekaj tednov, če ne več. Tega časa 
očitno niso imeli, kmetija pa je na črnem seznamu in inšpektorji niso našli vsega tistega, kar je bilo na posnetkih. Najbolj skrbi vest, da so 
aktivisti nato sredi januarja končno priznali, da so posnetki res zmontirani, saj so še iz enega in to večjega obrata. Nobenega od imen ne 
navajam, ker bi s tem samo še povečali pritiske na ljudi, ki mogoče sploh niso krivi. Lahko samo čakamo na rezultate inšpekcijske službe 
in te rezultate bomo objavili. Če so imeli aktivisti prav, potem sem prepričana, da je taki kmetiji treba zapreti dejavnost. Če pa so bili 
posnetki zmontirani z namenom »varstva živali«, četudi pri tem »potolčemo« ljudi – pa se seveda zastavlja moralno vprašanje, zakaj je 
človeško življenje manj vredno. Tu konkretno gre za kmetovo življenje! Diskreditacija v javnosti namreč ne vpliva samo na enega človeka, 
ampak zaznamuje celo družino. Zastavlja se tudi vprašanje – kdo bo, če je bilo vse skupaj zmontirano, kmetiji povrnil ali poplačal škodo. 
Da to ni mogoče, vemo, saj naša sodna praksa ne dodeljuje odškodnin za izgubo dobrega imena v takem znesku, da bi se to lahko omililo, 
kaj šele popravilo. 

In januarja je »počilo« tudi v Nemčiji – odkrili so slinavko in parkljevo pri treh vodnih bivolih. To pomeni, da so našli bolezen pri govedu. 
Glede na pomen Nemčije v ponudbi mesa to pomeni 20-odstotni padec v izvozu v tretje države, saj so te takoj prepovedale trgovino. Zno-
traj EU ni tako hudo, saj se še lahko trguje z govejim mesom, po principu regionalnosti, če v regijah ni bilo odkritih primerov. Pa vendar 
se spet zastavi vprašanje – zakaj se je to zgodilo ravno zdaj in zakaj je ta država po 33 letih izgubila status »bolezni slinavke in parkljevke 
proste države brez cepljenja«. Udarilo ni samo po govedoreji, ampak je padel celoten izvoz svinjine v azijske države. To pomeni, da bo 
Nemčija s tem mesom pristala v članicah EU in vse to bo pritiskalo na že tako nizke cene mesa. V govedoreji so zadnje čase cene vendarle 
nekoliko bolj spodobne in odkritje bolezni temu sektorju prav gotovo ne koristi. Zelo nenavaden je tudi čas za to afero, saj so v zadnjih 
mesecih končno začeli obračati javno mnenje o tem, da so krave krive za spremembo podnebja. Tudi novi kmetijski evropski komisar, 
42-letni Christophe Hansen iz Luksemburga, je kmetijstvu bolj naklonjen, kot bi pričakovali, glede na njegovo izobrazbo pravnika. 
Upajmo, da to ni samo začetni vtis, ampak bo tudi v resnici naredil kaj dobrega za kmetijstvo, ki je v zadnjih letih utrpelo škodo zaradi 
podnebja in politike, nastrojene proti tej dejavnosti. Prav tako upamo, da bolezen ni bila sproščena v okolje z namenom, da bi kmetijstvo 

prisilili v nove stroške za analize in seveda cepljenje. 

Tretja afera, ki nas lahko skrbi, pa je virus ptičje gripe v ZDA, ki so ga odkrili na velikem številu mlečnih farm in v 
mleku v predelovalnih obratih. Težava je, da je mutirani virus ptičje gripe H5N1 s ptic preskočil na govedo, od tam pa 
tudi na ljudi, četudi do zdaj v manjšem številu. Vendar pa so na začetku januarja zabeležili šesto smrtno žrtev med 
ljudmi, tako da je panika v ZDA velika in po pisanju ameriških medijev, bolezni v čredah goveda za zdaj ne znajo 
obvladati. Tudi tu lahko samo čakamo in upamo, da ni bilo sproščeno namerno. 

In tako se mi zastavlja vprašanje, ali se gre nekdo biohazard ali pa je vse skupaj res naključje? 

Kdo ima od tega korist? Veliki igralci? Navadni, delovni ljudje in kmetje od tega nimamo nič, razen novih skrbi, 
več administracije in novih standardov ter velikih želja po poceni hrani. Vse bolj pa je jasno, da hrana ne more biti 
poceni, saj stroji sami od sebe ne bodo delali, če ne bomo delali tudi ljudje. Ker pa mladi ne želijo več biti pridelovalci 
hrane, vas sprašujem – kaj pa bomo jutru dali v lonec? 
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